
Bezpečnostní analytik Lukáš Visingr:
PROJEKT EU JE MRTVÝ. Jsme v situaci jako
před 2. světovou válkou, kdy lidi odmítali
představu, že se blíží válka ….. „To se přece
znovu nemůže stát“. ČR by měla vyrobit 20
taktických jaderných zbraní jako pojistku
proti tlaku velmocí (Rozhovor)
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EU: „Projekt Evropské unie je mrtvý,“ uvedl jednoznačně v předchozí části našeho rozhovoru
bezpečnostní analytik Lukáš Visingr a vysvětlil: „Nosná myšlenka přestala fungovat před několika
lety. To, že EU formálně existuje a funguje, ve skutečnosti o mnohém nevypovídá, protože
mezinárodní organizace zanikají jen velmi vzácně.“ Formálně bude sice EU fungovat dále, ale státy
na ni už nebudou brát ohled, což se projevuje už nyní. Pro Českou republiku to mimo jiné znamená,
že se v bezpečnostní oblasti bude muset spolehnout více sama na sebe. Přestože na to nejsme
připraveni, a naše ozbrojené síly nejsou v nejlepší kondici, začala se v posledních letech znovu
budovat vševojsková armáda, která má bránit především vlastní zemi. „Koncepce, která se nyní
realizuje, počítá s tím, že armáda bude muset bránit tuto zemi samostatně i několik měsíců. Dříve se
kalkulovalo, že budeme muset samostatně hájit tuto zemi maximálně v řádu týdnů. To je obrovský,
zásadní posun.“ To v předchozím rozhovoru uvedl Lukáš Visingr, se kterým si i nyní budeme povídat
o tom, nakolik jsme připraveni na nadcházející bouřlivé časy, které předpovídá, a zda vůbec bude
možné uhájit suverenitu naší země.

Martina: Lukáši, v minulých dílech jsme si povídali především o situaci ve světě. Ale co říkáte naší
zahraniční politice? Jsou si naši politici vědomi toho, odkud můžeme čekat reálné hrozby?

Lukáš Visingr: Obávám se, že ne. Velká většina, čest několika výjimkám, si to prostě neuvědomuje,
a bohužel zapadají do mainstreamu evropské politiky, který se takto chová. A podobnost s tím, jak se
chovali politici ve 30. letech 20. století, před 2. světovou válkou, je v některých ohledech strašidelná.
Byť, protože jsem celoživotní optimista, musím jmenovat osobnosti, které si tyto problémy uvědomují
a kterých si právem vážím.

Na prvním místě určitě Viktor Orbán, maďarský premiér, dále pak rakouský kancléř Sebastian Kurz.
A pokud se vrátím do České republiky, tak z našich osobností, nebo z těch, které se zabývají
zahraniční politikou, je pro mě velmi obdivuhodnou postavou Hynek Kmoníček, velvyslanec v USA,
protože to je opravdu člověk, který dokáže velmi dobře zastupovat naše zájmy, a současně je
schopen i racionálních a střízlivých geopolitických analýz, které se týkají jak mezinárodní politiky,
tak třeba americké vnitrostátní politiky. On koneckonců předpovídá velké změny v americké
společnosti a v politice.

Ale celkově jsou to bohužel výjimky, často snad i hlasy volajících na poušti, a naprostá většina
evropských politiků, mám někdy takový pocit, vede Evropu ke zkáze, nebo spíš k jakési nevyhnutelné
katastrofě, ze které ale, doufám, se zrodí něco nového a lepšího.
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Evropští politici ustupují nepříteli. Rostoucí síla islamistů v Evropě ohrožuje
naši civilizaci podobně, jako si stále víc troufal Adolf Hitler.

Martina: Lukáši, vy jste hovořil o podobnosti chování dnešních politiků s chováním politiků ve
30. letech 20. století, to znamená v předvečer 2. světové války. Řekněte mi, v čem je tato podobnost
tak znepokojivá?

Lukáš Visingr: Když to mám zjednodušit, říct velmi stručně, tak je to ustupování nepříteli. Protože
to, jakým způsobem neustále rostoucí síla islamistů v Evropě ohrožuje naši společnost, naši civilizaci,
je podobné tomu, jak si stále víc troufal Adolf Hitler. Tato podobnost je v některých ohledech
skutečně strašlivá, a je pochopitelné, že si to čím dál tím víc lidí uvědomuje, a už se ozývají.

V nedávné době jsme mohli vidět dva dopisy bývalých a současných vojáků francouzskému
prezidentovi Macronovi. Varovali ho před tím, že zemi hrozí občanská válka. Já bych se pod ty dopisy
podepsal, byť s jednou výhradou. Já si už nemyslím, že občanská válka ve Francii hrozí, podle mě už
je nevyhnutelná.

Žijeme v podobné situaci, jako před 2. světovou válkou, kdy většina lidí
odmítala představu, že se blíží válka. Tvrdili, že se to přece znovu nemůže
stát.

Martina: O tom už jsme se bavili posledně, a toto je vždy věta, při které se mi zadrhne hlas v krku,
protože si to prostě neumím představit. A nechci.

Lukáš Visingr: Bohužel, to je také podobné situaci před 2. světovou válkou, protože tehdy obrovská
spousta lidí odmítala představu, že se blíží válka. Tvrdili, že se to přece znovu nemůže stát po tom,
co zažili před dvaceti lety: „To už se znovu nemůže stát. To si nedokážeme představit.“ Dokonce
existuje cynický komentář, že míra pacifismu ve společnosti je nepřímo úměrná době zbývající do
nejbližší války.

Martina: Tak to je drsný komentář, ale vím přesně, jak to myslíte. Toto nepřipouštění si faktů,
a strkání hlavy do písku, nemůže vést k ničemu dobrému. Zmínil jste dva politiky, kterých si vážíte,
Viktora Orbána a rakouského kancléře Kurze. To jste si dovolil hodně, protože v obecném povědomí
se dozvídáme, že toto jsou lidé, kteří jsou z Evropské unie, i od našich politiků, neustále
ostrakizováni, vlastně ignorováni. Když byl Viktor Orbán před nějakou dobou na návštěvě naší
republiky, tak s ním ani nikdo neudělal rozhovor, kromě jednoho média. Řekněte mi, proč tato
animozita vůči Viktoru Orbánovi?

Lukáš Visingr: Jak známo, poslové špatných zpráv nebývají oblíbení. Tady se zase nabízí jedna
analogie z historie: Winston Churchill, který jako jeden z mála britských politiků varoval před
hrozbou nacismu, byl také svého času ostrakizován. Byl brán jako okrajová, napůl směšná postava,
málokdo se s ní nějak vážně bavil. Kdybyste v polovině 30. let předpovídala, že tento muž bude za
pět let premiérem, tak by se vám v Británii všichni vysmáli. A u Viktora Orbána je to i tím, že je velmi
silnou osobností, podobně jako byl kdysi Winston Churchill, a vede svou zemi způsobem, který
považuje za správný. Na prvním místě má skutečně národní zájmy své země, protože byl zvolen
maďarskými voliči, a tudíž je zastupuje a snaží se pro svou zemi dělat maximum.

Maďarské zájmy jsou v některých ohledech podobné našim, protože koneckonců Maďarsko je téměř
naším sousedem, je to země střední Evropy, která má, jak říkám, v řadě ohledů zájmy podobné. To
neznamená, že se úplně ve všem s Maďary a s Orbánovou politikou shodujeme, protože existují
dimenze, ve kterých existují odlišnosti. I tak si pořád myslím, že bychom se měli chovat stejným



způsobem jako Maďaři nebo Poláci. To znamená pragmaticky hájit své zájmy, a neustále pro ně
hledat spojence. Je naprosto dobře představitelné, že existují záležitosti, ve kterých budeme s Poláky
a Maďary velmi úzce spolupracovat. A současně existují záležitosti, ve kterých se s nimi neshodneme,
a tam bychom měli být pořád schopni si sednout k jednomu stolu, a racionálně si říct: „Na tomto se
shodujeme, tady budeme spolupracovat. A tady se neshodujeme, a tak se chovejme, řekněme,
gentlemansky, čili dohodněme se, že se nedohodneme, a každá země bude postupovat po své vlastní
linii.“

To je zahraniční politika suverénního státu, která se realizuje na základě pragmatického
realistického vyhodnocení národních zájmů, a takto se mělo postupovat vždycky. A řekl bych, že
neštěstím většiny západních zemí je, že vedoucí politici dvou hlavních východních supervelmocí, to
znamená Ruska a Číny, si toto velice dobře uvědomují a chovají se podle toho. Zatímco na Západě
naprostá většina politiků toho není schopna.

Andrej Babiš se na domácí scéně vyjadřuje vůči Evropské unii velice tvrdě, ale
při jednáních v Evropských institucích většinou ustupuje

Martina: Lukáši Visingře, použil jste příměr s Winstonem Churchillem, a když se na to podívám
opravdu prismatem tehdejší doby, tak Halifax stál o domluvu s Hitlerem, a Churchill sliboval boje na
plážích, krev, pot a slzy. Vidíte rozdělení naší politické scény dnes stejně? Na jedné straně
ustupování nepříteli, snaha domluvit se, neustálé pochopení. Ale stojí vůbec někdo na druhé straně?

Lukáš Visingr: Neřekl bych, že to bude úplně takto přesně tvrdě rozdělené. A také si musíme
uvědomit, jaké jsou motivace. Třeba to, jakým způsobem se v poslední době Emanuel Macron začíná
jakoby stavět proti islámu. To působí zajisté velice pěkně, ale musíme si uvědomit, že je to hlavně
proto, že se ve Francii blíží prezidentské volby, a on se asi docela vážně obává, že pokud takové
kroky nyní neudělá, tak je za rok a půl velmi ochotně udělá prezidentka Marine Le Penová. Stejně
tak si myslím, že na české politické scéně jsou takové osobnosti, které jsou ochotné zaujímat nějaký
postoj prostě jenom proto, že jim to může přinést politické body. Myslím, že v tomto smyslu dokáže
velice dobře manévrovat Andrej Babiš, který se pro domácí média, na domácí scéně, vždycky
vyjadřuje velice tvrdě a důrazně i třeba vůči Evropské unii, ale potom, když dojde na jednání
v evropských institucích, tak většinou ustupuje, a stojí za europoslanci ANO, kteří většinu věcí
v Evropské unii podporují.

Takže v tomto smyslu může být toto přizpůsobování se voličským náladám na jednu stranu účinné.
Na druhou stranu ho ale musí také doprovázet konkrétní kroky, což u české politické reprezentace
zpravidla moc nevidím.

Ale když se vrátím k té vaší úvodní otázce. Nemyslím si, že v České republice je to až tak rozdělené,
byť na evropské scéně ano. Na evropské scéně už se to začíná postupně profilovat na politiky, kteří
jsou opravdu jasně odhodlaní hájit národní zájmy svých zemí, a postavit se jasně do opozice proti
islamismu. Tam patří právě Viktor Orbán nebo Sebastian Kurz. Na straně druhé jsou takoví, kteří
z různých důvodů ustupují, a potom i takoví, kteří jsou ochotni, podobně jako u nás třeba Andrej
Babiš, lavírovat a manévrovat podle toho, jak se jim to hodí, což je právě také typicky Emanuel
Macron.

Martina: Povězte mi, máme na naší politické scéně alespoň jednoho Churchilla? Vidíte ho tam?

Lukáš Visingr: V tomto smyslu jsem hodně věřil Václavu Klausovi jr., že by se mohl stát naším
malým českým Churchillem. Ale vzhledem k tomu, že se rozhodl svou aktivní politickou kariéru
ukončit, tak to asi tento případ nebude, byť je třeba možné, dokážu si to představit, že by se
po nějaké době mohl na politickou scénu vrátit. Takových comebacků jsme v evropské i české



politice viděli několik, takže já bych ho možná úplně neodepisoval. Ale v této chvíli tady žádnou
takovou postavu, která by byla opravdu silná, a současně přece jenom i věkově způsobilá k tomu, aby
tady mohla ještě delší dobu udávat správný kurz, zatím nevidím.

Podle vyjadřování některých novinářů a analytiků v ČR panuje představa, že
když budeme hodní a poslušní, tak se nás v případě krize všichni zastanou. To
je tragický a fatální omyl.

Martina: Jako jednu ze základních chyb evropské, ale i naší zahraniční politiky jste uvedl neustálé
ustupování nepříteli. Zmínil jste ustupování rostoucí síle islamistů. Jaké další konkrétní chyby dělá
naše zahraniční politika?

Lukáš Visingr: Myslím, že náš hlavní problém je v tom, že neustále ustupujeme každému ve všem,
že se snažíme každému ve všem zalíbit. Mám skoro pocit, podle vyjadřování některých novinářů nebo
analytiků, že tady stojí jakási představa, že když se budeme chovat jako hodní a poslušní, a všem
půjdeme na ruku, tak že když dojde na krizi, tak se nás všichni zastanou, což je podle mě naprosto
tragický a fatální omyl.

Bohužel něco podobného jsme tady mohli vidět v roce 1938, protože Edvard Beneš byl také typem
politika, který se snažil budovat co nejlepší vztahy se západními státy, a ve všem jim šel na ruku, ve
všem jim ustupoval, a v roce 1938, když se to Britům a Francouzům aktuálně nehodilo, tak nás bez
nějakých větších výčitek hodili přes palubu. Takže Benešova zahraniční politika zažila totální debakl.
Beneš potom obrátil, začal budovat čím dál hlubší vztahy se Sovětským svazem. A potom následoval
další debakl, sice poněkud s jiným scénářem, ale opět s takovým výsledkem, že Československo opět
upadlo do područí, ale jiné velmoci. Takže myslím, že my Češi s touto politikou ustupování, a snahy
zalíbit se, máme dost zkušeností na to, abychom, proboha, tuto chybu pořád dokola neopakovali.

Já pořád tvrdím, že našimi vzory by měly být státy, které jsou stejné jako my, malé. Buď malé
územím, nebo počtem obyvatelstva, které současně dokážou, já tomu říkám „boxovat nad úroveň své
třídy“, dokáží boxovat ve vyšší třídě a hájit a prosazovat své národní zájmy, a to často i navzdory
velmocím. Na prvním místě je v tomto Izrael, což je stát velký jako Morava, a navzdory tomu je to
respektovaná velmoc, která si tento respekt opravdu vybojovala. Izraelci dokáží realizovat nesmírně
pragmatickou zahraniční politiku: Izrael má vynikající vztahy s USA, ale kromě toho má současně
i velice dobré vztahy s Ruskem, s Indií, s Čínou, i Tchaj-wanem, a od žádné velmoci si nenechá mluvit
do své zahraniční politiky. Představa, že by Izraelci strpěli, že by jim nějaká jiná velmoc říkala: „Ne,
s těmi se bavit nesmíte,“ je naprosto směšná a absurdní, Izraelci toto nikdy nepřipustí. Sice se mezi
sebou dokážou poštěkat, jen co je pravda, stačí sledovat neustálé hrátky na jejich politické scéně,
snahy sestavovat vlády, opakované předčasné volby, ale to považují za svou soukromou záležitost,
protože to je jejich národní vnitřní politika, do které jim nemá kdo co mluvit. A stejně tak hledí na
svou zahraniční politiku, která je politikou suverénního státu, která nesmí podléhat žádnému
zahraničnímu nátlaku.

A není to jenom Izrael. Takových zemí je celá řada. Nesmíme ostatně zapomínat, že Maďarsko je sice
větší než Česko, ale Maďarů je přibližně stejně jako nás, a i tak dokáží být hodně vidět, dělat
pragmatickou zahraniční politiku a neustupovat každému nátlaku. A když se podíváme mimo Evropu,
tak třeba Jižní Korea je také příklad země s velmi pragmatickou zahraniční politikou. Z dalších zemí
třeba Spojené arabské emiráty nebo Katar. To neznamená, že musíme jejich politiku podporovat a ve
všech obdivovat, ale měli bychom přijmout základní koncept, že bychom měli obhajovat své národní
zájmy, a třeba i navzdory velmocím říkat asertivní „ne“. To znamená slušně a korektně říct:
„Respektujeme váš názor, ale necháváme si ten vlastní.“



Češi a Maďaři se staví na stranu Izraele a často dokáží zablokovat některé
podivnosti, které se rodí v EU

Martina: Na prvním místě jste zmínil Izrael, se kterým udržujeme nadstandartní vztahy. Povězte,
a ptám se pragmaticky, co můžeme poskytnout my jim, a co oni nám?

Lukáš Visingr: Izrael je v tomto současně specifickou výjimkou právě proto, že tyto vztahy nejsou
založené jen na pragmatickém sdílení zájmů, ale i na tom, jak vždycky říkám, že nám dluží jistou
maličkost, a sice vlastní existenci, protože nebýt našich zbraní, tak by Izrael s největší
pravděpodobností nevznikl, neexistoval by.

Martina: Jsou nám za to také dodnes vděčni a vždycky to zdůrazňují.

Lukáš Visingr: Nesmírně vděčni. Jeden můj kamarád v Izraeli zažil, že se v hospodě málem porvali
kvůli tomu, kdo za něho zaplatí útratu. Oni nás opravdu mají rádi, opravdu, vážně, a i mladí, mladá
generace. Oni tím pořád žijí, protože o tom stále učí ve škole, takže vděčnost vůči Čechům nasávají
téměř s mateřským mlékem, když to řeknu trochu pateticky. Samozřejmě jsou nám taky teď vděčni
za to, že se jich zastáváme na evropské půdě, protože řada evropských států začíná zastávat čím dál
více propalestinské a protiizraelské postoje. Takže v tomto smyslu jsou to často Češi, a také Maďaři,
kteří se staví na stranu Izraele, a často dokážeme zablokovat některé podivnosti, které se v EU rodí.

Z druhé strany patříme mezi důležité zákazníky izraelského zbrojního průmyslu. Teď budeme
například kupovat jejich protiletadlové systémy SPYDER, a používáme jejich protitankové rakety
Spike. Spolupráce českých a izraelských firem je v řadě ohledů velmi intenzivní a velmi prospěšná.
A právě tyto česko-izraelské vztahy mimochodem hodně prosazuje i Miloš Zeman. To je něco, čeho
bychom se měli držet, a co by mělo patřit mezi axiomy české zahraniční politiky, protože Izrael je
ostrovem demokracie a západní civilizace v regionu, kde převažují naprosto jiné systémy a hodnoty.
A také z tohoto důvodu bychom vždy měli stát po boku Izraele.

V souvislosti s kauzou Vrbětice ze zahraničí zněla hezká slova podpory, ale
vyhoštění ruských diplomatů nenásledovalo, zatímco my jsme je při kauze
Skripal vyhostili. To bychom si měli zapamatovat.

Martina: Lukáši Visingře, vy jste zmínil jako jednu z hlavních chyb, kterou vidíte na našem
vystupování vůči okolní Evropě, nebo vůči světu, neustálou snahu zavděčit se a nepoučitelnost v tom
smyslu, že máme neustále dojem, že když se budeme zavděčovat dostatečně, tak když nám poteče do
bot, tak nám západní mocnosti pomůžou. Myslíte si, že se nepoučíme ani po vrbětické kauze,
při které se ukázalo, že s námi Evropa zrovna nedrží basu, když to řeknu lidově?

Lukáš Visignr: Myslím, že jste to vyjádřila velice dobře, že sice zazněla hezká slova podpory, ale
vyhoštění ruských diplomatů nenásledovalo, zatímco my při kauze Skripal jsme basu drželi
a vyhostili jsme je. To je, myslím, něco, co bychom si měli zapamatovat, že solidarita jaksi funguje
zjevně jenom jedním směrem. Do budoucna bychom si tohoto měli být vědomi, a myslím, že na
chování Poláků nebo Maďarů je vidět, že oni už si to uvědomili dávno.

Martina: Jak bychom se po této vrbětické aféře měli chovat k Rusku? Jak by teď mělo vypadat naše
chování, aby bylo přiměřeně sebevědomé, jak vy neustále zdůrazňujete?

Lukáš Visingr: Musíme být schopni Rusům jednoznačně, kategoricky říct něco, co by se mezi
normálními lidmi řeklo asi takto: „Tohle, Ivane, se prostě nedělá.“ Je jasné, že tímto Rusové
překročili všechny hranice korektního, slušného chování, což je nepřijatelné. Na jednu stranu by sice
bylo hezké a prospěšné mít korektní vztahy s Ruskem, ale je zřejmé, že to v současné době není



možné. Teď se asi tyto vztahy po nějaké době budou muset odrazit ode dna, což ale bude záviset na
tom, jak se bude vyvíjet celoevropská politika. Předpokládám, že tyto dozvuky vrbětické kauzy budou
ještě nějakou dobu trvat, určitě v řádu měsíců. Jestli to budou roky, to si úplně nejsem jist, protože
tuto věc postupně překryjí další záležitosti. Ale v této chvíli jsem pro to, aby Česká republika zaujala
vůči Rusku asertivní postoj, to znamená ne tak, že tady někteří politici začali křičet takovým
způsobem, který málem budil dojem vyhlašování války, nebo něčeho podobného. To samozřejmě ne,
to je na dětské úrovni. Měli bychom jednoznačně zaujmout kategorický postoj, a dát najevo: „Toto je
nepřijatelné, a pokud mají existovat mezi Českem a Ruskem korektní vztahy, tak se to bude muset
vyjasnit.“

Současně je mi jasné, že Rusové se veřejně nikdy nepřiznají k tomu, že to provedli, ledaže by se tam
změnil režim, pak je to představitelné. Ale předpokládám, že na úrovni tajných diplomatických
a zpravodajských kanálů nějaká komunikace existovat bude a že Rusové to možná jakoby po straně
tajně přiznají, a budou se nějakým způsobem snažit své pozice zde obnovovat. Na Rusko bychom
pořád měli hledět jako na velmoc, která se vždycky bude snažit získávat vliv, a tomu bychom se měli
být schopni bránit, ať vztahy budou dobré, nebo špatné.

Pokud by nějaká vláda ČR přistoupila na kvóty na migranty, tak by měla
počítat s občanskou neposlušností, možná se vzpourou

Martina: Sebevědomé vystupování vůči Rusku. Dokážeme sebevědomě vystupovat vůči neustále
obnovovanému tlaku Evropské unie na povinné přerozdělování migrantů? Nebo si myslíte, že některá
z příštích vlád podlehne, a v rámci neustálého ustupování couvne ještě o několik kroků vzad?

Lukáš Visingr: Popravdě řečeno, trochu se toho obávám, ale je otázka, co by následovalo potom,
protože si nejsem jist, jestli by česká společnost dokázala něco takového přijmout, a nálady jsou tady
v některých ohledech velmi vyhrocené a ostře naladěné proti jakémukoliv přijímání imigrantů
z muslimského světa. To, že jich tady momentálně máme velice málo, o ničem nevypovídá, a právě
kvóty by měly představovat snahu přemístit sem migranty ze zemí, ve kterých jich teď mají až nad
hlavu. Ale jak říkám, toto je podle mě u nás neprůchodné, takže pokud by si nějaký politik navzdory
tomu troufl něco takového akceptovat, tak se obávám, že by se mohl dočkat hromadné občanské
neposlušnosti. Nechci použít slovo vzpoura, ale myslím, že velká část české společnosti by něco
takového nepřijala.

Martina: A jak bychom se, Lukáši, v této krizi měli zachovat? Protože jsme neustále obviňováni
z nedostatků solidarity. Jak z toho ven?

Lukáš Visingr: Nesmíme se nechat nálepkovat. Respektive – obráceně, klidně se nechejme
nálepkovat, nálepky nic neznamenají. Pokud nám začnou vykládat, že jsme nesolidární, xenofobové
a rasisté, já tomu říkám, že nám začnou vykládat, že jsme cokoli-sté a všechno-fobové, tak ať to
říkají. Podobné nálepky se dneska používají tak často, že je tady evidentní inflace, a tyto nálepky už
neznamenají vůbec nic.

Ale já bych rád řekl, protože se už blížíme k závěru, jednu velice důležitou věc, která by neměla
zapadnout. Souvisí to se zahraniční a bezpečnostní politikou České republiky, a je to něco, co říkám
při podobných příležitostech docela často, a jsem jedním z mála, kdo to říká veřejně. Můžu vás
ujistit, že v kuloárech a mimo kameru je to něco, o čem je ochotna se bavit spousta lidí, ale jen
málokdo to řekne veřejně a naprosto otevřeně. Dovolím si vám teď drze položit jednu otázku: Slyšela
jste někdy o projektu Kladivo?



Generál Procházka v 90. letech sepsal prognózu vývoje Evropy a světa:
Evropská integrace selže, v Rusku přijde silný vládce, obnoví se soupeření
velmocí a ČR bude hrozit ztráta suverenity

Martina: Slyšela, ale vím o tom pramálo.

Lukáš Visingr: Bývalý, nedávno zesnulý náčelník naší vojenské rozvědky generál Radovan
Procházka sepsal v první polovině 90. let spis, jakési memorandum, kde popsal prognózy vývoje
Evropy a světa, které tehdy, v nadšených idealistických devadesátkách, vypadaly naprosto absurdně
a neuvěřitelně. On předpovídal, že evropská integrace selže, že se znovu obnoví soupeření mocností,
supervelmocí o vliv, že v Rusku po tomto chaosu usedne do Kremlu nový silný vládce, který Rusko
zkonsoliduje, a bude se snažit obnovit sovětskou sféru vlivu. Krátce řečeno, Radovan Procházka
sepsal spis, ve kterém řekl, že za nějakých dvacet třicet let reálně hrozí, že Česká republika bude
znova hračkou v rukou velmocí a že nám znova bude hrozit faktická ztráta suverenity, jako už se to
stalo v historii mnohokrát.

Ale generál Radovan Procházka nezůstal pouze u tohoto varování, ale také navrhl, co by se s tím
mělo dělat. Dá se říct, že tento jeho spis, bylo to asi 20 stran strojopisu, jakási důvodová zpráva,
nebo studie proveditelnosti k tomu, co by Česká republika měla udělat, aby se toto už neopakovalo,
aby z nás znova nebyla hračka supervelmocí.

Česká republika by se mohla dostat do situace, a obávám se, že to nastane v horizontu deseti,
dvaceti let, že si bude muset vybrat mezi provedením tohoto kroku, a faktickou ztrátou suverenity.
A to proto, že přinejmenším dekáda konfliktů, která nás teď čeká, povede ke změnám, u kterých
nevíme, jak to na konci bude s Evropou vypadat, a jestli svět bude lepší, nebo horší, než ten, který
máme teď. Já doufám, že bude lepší, ale toto moje doufání se nemusí naplnit, a je možné, že svět
bude ve skutečnosti ještě horší, než je současný. A právě v takovém případě bychom mohli být
skutečně přinuceni k tomu, abychom přijali tenhle zásadní krok, který jsme schopni provést. Jako
jedna z relativně mála zemí jsme schopni provést krok, který už několik zemí provedlo, a je velmi
pravděpodobné, že počet zemí, které jej provedou, bude růst, takže nebudeme s tímto záměrem
v Evropě a ve světě sami. Víte, co mám na mysli?

V projektu Kladivo generál Procházka navrhl, aby ČR vyvinula vlastní
nukleární odstrašující potenciál, a vyrobila 20 taktických jaderných zbraní
jako pojistku naší suverenity proti tlaku velmocí

Martina: Ne.

Lukáš Visingr: Česká republika má na svém území jeden nesmírně cenný zdroj surovin, který nemá
až tak mnoho zemí na světě. Zdroj, který by se mohl stát základem pro vytvoření něčeho, co by
mohlo v krajním případě ochránit naši suverenitu.

Martina: Buďte, prosím, co nejkonkrétnější, mohu-li poprosit.

Lukáš Visingr: Bůh dal Arabům ropu, ale nám dal uran. Projekt Kladivo byla důvodová zpráva
k programu vývoje vlastního nukleárního odstrašujícího potenciálu. Generál Procházka navrhl, aby
Česká republika vyrobila zhruba 20 taktických jaderných zbraní, které by v krajním případě mohla
použít jako pojistku, garanci suverenity proti případnému tlaku velmocí.

Martina: Lukáši Visingře, když mi o tomto projektu Kladivo tajemně říkal jeden kolega, tak hovořil
o tom, že ho napsal jistý Radovan Sibyla Procházka, protože všechno, co v té zprávě bylo uvedeno, se



naplňuje, ale že my naprosto tvrdošíjně nic z toho, co on radí, neděláme. Vy jste ji četl?

Lukáš Visingr: Ne, znám někoho, kdo ji četl, kdo mi ji převyprávěl. A ano, generál Procházka se,
bohužel, nemýlil. Mimochodem generál Procházka také třeba prosazoval, aby Česko nestahovalo své
špiony ze západních zemí, které tam mělo ještě z éry minulého režimu. A jeho odpor k nátlaku
prezidenta Havla, aby byli staženi zpátky k nám, byl jedním z důvodů, proč byl odvolán ze svého
místa. A dalším důvodem bylo právě to, že s projektem Kladivo obcházel a „otravoval“ kdekoho,
takže už začal být nepohodlnou postavou.

Pokud se vrátím k obsahu uvedeného spisu, tak to nebyla jenom politická prognóza, ale bylo tam
stručně shrnuto, jak a proč bychom to byli relativně rychle schopni zvládnout, protože na svém
území máme zásoby uranu, máme na velmi vysoké úrovni jaderný výzkum, a dokázali bychom to.
Byla by to záležitost na několik let, ale každopádně bychom to dokázali. V současné době se nabízí
možnost spolupracovat na tom právě s Izraelem, nebo třeba s Polskem, protože Polsko je
nepochybně země, která z dlouhodobého hlediska směřuje ke statusu velmoci, neboť Polsko je už
dnes regionální velmoc, a to, že Poláci chtějí jaderné zbraně, je veřejné tajemství. Takže si dokážu
představit scénář polsko-české spolupráce na něčem takovém.

Chtěl bych zdůraznit, že nepatřím mezi typy lidí, jako třeba spousta Indů, nebo Pákistánců, kteří
v podstatě jakoukoliv debatu na jakékoliv téma často ukončují slovy: „Heč, ale my máme bombu.“
Oni to používají jako ultima ratio, ať se člověk baví na jakékoliv téma naprosto o čemkoliv. Toto by,
myslím pro nás, až tak úplně nebylo, my jsme v situaci, která je spíš hodně podobná izraelské. To
znamená, že z velké části jsme, řekněme, obklopeni potencionálními nepřáteli, a ne nutně jenom
státy, které s námi přímo hraničí, ale státy, které jsou třeba od nás trošku vzdálenější, ale mohou pro
nás představovat v tomto smyslu hrozbu.

Takže pro nás by to opravdu nebyla záležitost prestižní, ale spíše záležitost jakési nezbytnosti,
či nutnosti. V tomto se podobáme nejenom Izraeli, ale do určité míry i Jižní Koreji, která také o tomto
kroku uvažuje. Já si prostě myslím, že ve střednědobé době, takových deset, dvacet let, můžeme být
postaveni před novou volbu, a to, že se buď fakticky vzdáme své suverenity ve prospěch nějaké
velmoci, která nás více či méně bude kontrolovat, nebo se rozhodneme jít cestou projektu Kladivo,
a dáme tím třeba světu najevo: „Jestli na nás sáhnete, tak toho budete opravdu litovat.“

Ztráta naší suverenity je ohrožena ze strany Německa, které má expanzivní
choutky. A to buď Německa, kde budou vládnout islamisté, nebo Německa,
kde se dostanou k moci neonacisté.

Martina: Teď od vás opět budu chtít věštění z křišťálové koule. Vy jste tady zmínil výrok generála
Procházky o tom, že nám hrozí faktická ztráta suverenity ze strany mocností. Váš osobní odhad, kdo
by na naši suverenitu aspiroval – podle vás?

Lukáš Visingr: Tak první, a v tomto smyslu nejbližší, je Německo. Německo pro nás bude v tomto
smyslu představovat hrozbu v horizontu buď proto, že v něm budou vládnout islamisté, nebo proto,
že původním Němcům dojde trpělivost, a vyšlou nahoru k moci něco ve smyslu neonacistů, a tím
nemyslím nějaké skautíky, jako je Alternativa pro Německo, ale opravdové neonacisty. Oni si tak
možná říkat nebudou, ale budou chtít radikálními prostředky zlikvidovat islámskou hrozbu, a obávám
se, že v momentu, kdy to udělají, tak my budeme další na řadě, protože Němci jsou prostě
velmocenským národem, který má expanzivní tendence. Teď tyto tendence, expanzní choutky
realizují nevojenskými nástroji, ale obávám se, že pokud by se ujala moci vláda buď islamistická,
nebo neonacistická, tak by nastoupily prostředky jiné. A vzhledem k tomu, že Německo s námi přímo
sousedí, tak by to mohlo představovat v horizontu deseti, dvaceti let hodně vážný problém.



Martina: Lukáši Visingře, jednou se do křišťálové koule, prosím, podívejte, přestože vím, že
odpovědět a predikovat se skutečně nedá, protože proměnných, které mohou přijít už zítra, a my
nemůžeme vědět, jaké budou, je skutečně mnoho. Ale když nás pozorujete, když pozorujete
atmosféru ve společnosti, v Evropské unii, myslíte si do budoucna, že se spíše rozhodneme pro cestu
Kladiva, nebo budeme pokračovat v servilním doufání v náklonnost spojenců?

Lukáš Visingr: Já to vidím tak, že tady bude opticky převažovat to druhé, že se budeme snažit pořád
jakoby zalíbit a ustupovat, a současně bude vůči tomu pod pokličkou bublat čím dál větší odpor,
a v určité chvíli se to zlomí. Já si přeju, aby se to zlomilo v nějakých volbách, ve kterých by proběhla
radikální výměna politické garnitury, kdy tito kompromisníci a ustupovači budou nahrazeni
garniturou, která bude opravdu důsledně hájit naše národní zájmy, která bude, řekněme, na vlně
Viktora Orbána. Doufám, že se to odehraje v demokratických parlamentních volbách, a ne nějakým
jiným způsobem, který bych si opravdu nepřál.

Měli bychom se snažit o expanzi V4 a rozšířit ji o spolupráci dalších
středoevropských států

Martina: Připravujete se na to vše vy osobně?

Lukáš Visingr: Pro mě bylo nejdůležitější, že už před nějakou dobou jsem se na to začal připravovat
psychologicky, že se to ve mně jaksi zlomilo, když jsem si uvědomil, že něco takového je asi
nevyhnutelné a že si budeme muset projít dekádou turbulencí a konfliktů. Předpokládám, že pro mě
to nebude šok. Já o tom samozřejmě veřejně hovořím a vím, že existuje spousta lidí, kteří o tom
smýšlejí podobně, nebo stejně jako já. Ale mediální a politický mainstream se stále pohybuje někde
úplně jinde, takže pro většinu lidí to bude šok. Třeba propuknutí občanské války ve Francii bude
obrovský systémový šok, to, čemu se v „američtině“ říká game challenger. Ale pro mě to žádný šok,
nebo překvapení nebude, pro mě to bude něco, co pokládám pouze za otázku času.

A stejně tak se to týká dalších věcí, třeba konfliktů, které můžou vypuknout ve střední Evropě, nebo
na Balkáně. A mimochodem, myslím, že Balkán je oblast, která se pořád v tomto smyslu ohromně
podceňuje, a je dost možné, podle mě dost pravděpodobné, že odtamtud vzejde jiskra, která zapálí
nějaký další velký válečný konflikt, a to proto, že zájmy supervelmocí tam na sebe velmi silně
narážejí. To, jak se různé státy snaží tam zachytit vlivově, a tyto státy získat.

Třeba to, jakým způsobem se tam teď nasouvá čínský vliv, znepokojuje Rusy. To je něco, co se na
Západě ohromně podceňuje, nebo se tomu vůbec nevěnuje pozornost. Stejně tak nevěnují pozornost
tomu, jakým způsobem se tam montuje turecký vliv, a že se Bosna pomalu začíná téměř měnit
v jakýsi islámský emirát. To, zdá se, tady nikoho moc neznepokojuje. A to nemluvím o Kosovu
a Srbsku. Myslím, že balkánský sud s prachem pořád existuje, možná teď je trošku zdánlivě lépe
zapečetěn, nebo možná natřen nějakými hezkými barvami, ale pořád je to sud prachu, a stačila by
jen malá jiskra, která by to mohla zapálit, a hrůzy, které jsme tam viděli v 90. letech, nebo v průběhu
druhé světové války, a mnohokrát předtím, bychom mohli velice rychle, znepokojivě brzy, vidět
znovu.

Martina: Lukáši Visingře, ještě poslední otázka. Hovořil jste o tom, že jsme obklopeni
potencionálními nepřáteli, protože když přijde na lámání chleba, tak si každý stát bude hlídat a vařit
svou polívčičku. Ale přesto všechno, a je to možná holčičí otázka: Na koho myslíte, že bychom se měli
obracet s pocitem, že tam budovat nadstandartní vztahy se prostě vyplatí, a je to dobré?

Lukáš Visingr: V prvé řadě jsou to Slováci, protože to je pořád bratrský národ, s těmi máme
identické zájmy, až na nějaké téměř kosmetické drobnosti. Takže určitě Slovensko. Potom státy
střední Evropy, se kterými máme v mnoha věcech velmi podobné zájmy – tedy Polsko a Maďarsko.



Potom další státy, jako je Rakousko, Slovinsko, Rumunsko. Měli bychom se možná snažit v rámci V4,
a to je jedno z mých oblíbených témat, o nějakou expanzi, aby to nebyla jen V4, ale aby to byla třeba
V5. Abychom přibrali Rakušany, potom možná Slovince, Rumuny, někoho dalšího, kdo by měl zájem,
aby se tady začala utvářet širší středoevropská spolupráce. Jako to koneckonců bývalo už kdysi, za
časů habsburské monarchie, kam občas nostalgicky vzhlížím. Aby tady existovala volnější spolupráce
zemí a národů, které by od sebe dokázaly oddělovat Němce a Rusy, a současně by přidržovaly zátku
na balkánském sudu s prachem.

A potom další země, které jsou v trochu podobné situaci jako my, to znamená země relativně malé,
ale současně ohrožované silnějšími sousedy. To je na prvním místě Izrael, a další je třeba Jižní Korea.
To je také důvod, proč se hodně zastávám toho, aby si Česká republika pořídila jihokorejské tanky K2
Black Panter. A stejně tak bych byl pro to, aby zakázku na dostavbu českých jaderných elektráren
získali právě Jihokorejci, protože se nesmí zapomínat, že tady nejde o dostavbu jen jedné, nebo dvou
elektráren, ale perspektivně jde o budování třetí, možná čtvrté elektrárny. My si nevybíráme zemi,
která s námi bude spolupracovat na jedné zakázce, ale vybíráme strategického partnera na desítky
let dopředu, a už z toho důvodu bych byl pro to, aby to byla země, která tady nikdy nebude mít
nějaké geopolitické pudové zájmy, ale která tady bude chtít prostě dělat byznys. A tomu Jihokorejci
vyhovují perfektně.

Martina: Lukáši Visingře, děkuji vám za vaše pragmatické pohledy na svět, a také za vaši odvahu.
Děkuju moc.

Lukáš Visingr: Není zač. Bylo to velmi příjemné povídání a doufám, že se takovýmhle způsobem,
respektive už živě ve studiu, někdy potkáme znova.

Martina: Budu velmi ráda.
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